

الآثار القانونية لعقد الجدولة على ضمانات الائتمان المصرفي

إعداد

أحمد محمد موسى عتوم

إشراف

الدكتور أحمد المساعدة

الملخص

تركز الدراسة على تحليل الآثار القانونية لعقود جدولة الديون، والتي تستخدم بشكل متزايد في القطاع المالي لتنظيم الديون وتيسير عمليات السداد بين البنوك والعملاء. تهدف الجدولة بشكل أساسي إلى إعادة هيكلة شروط الدين بما يخدم كلا الطرفين، مما يسمح بالاستقرار المالي وتجنب التخلف عن السداد.

تناقش الرسالة الأساس القانوني لهذه العقود، مشيرة إلى أهمية حرية التعاقد وضرورة الالتزام بالعدالة والمساواة بين الأطراف. تُظهر كيف يمكن أن تسهم عقود الجدولة في تعزيز الشفافية والمرونة في القطاع المصرفي من خلال توفير الضمانات اللازمة لكلا الطرفين، وخاصة في سياق التحديات الاقتصادية.

كما تُبرز الدراسة التحديات القانونية المتعلقة بعقود الجدولة، بما في ذلك التأثيرات على الضمانات المصرفية مثل الرهون والكفالات. تُعالج الرسالة الجوانب القانونية للتنفيذ والتعديلات الممكنة على هذه العقود بما يحفظ حقوق الأطراف ويحمي البنية التنظيمية للقطاع المصرفي.

أخيراً، تقدم الدراسة توصيات لتحسين التشريعات المصرفية لدعم استخدام عقود الجدولة بشكل يزيد من الاستقرار المالي ويعزز النمو الاقتصادي، مؤكدة على أهمية التحليل القانوني الدقيق والفهم العميق لكيفية تفاعل هذه العقود مع الأنظمة القانونية المختلفة.

الكلمات المفتاحية : المقترض، عقود الجدولة، ضمانات الأئتمان، الأئتمان المصرفي

The Legal Implications of Debt Rescheduling Agreements on Banking Credit Guarantees

Prepared By

Ahmad Mohammad Mousa Etoom

Supervision By

Dr. Ahmed Almasadeh

Abstract

The study analyzes the legal implications of debt rescheduling contracts, increasingly used in the financial sector to manage debts and facilitate repayment processes between banks and their clients. Primarily, rescheduling aims to restructure debt terms to benefit both parties, allowing for financial stability and avoiding default.

The thesis discusses the legal basis of these contracts, highlighting the importance of contractual freedom and the need to adhere to fairness and equity between the parties. It demonstrates how rescheduling contracts can enhance transparency and flexibility in the banking sector by providing necessary guarantees for both sides, especially in the context of economic challenges.

Additionally, the thesis addresses the legal challenges associated with rescheduling contracts, including their impacts on banking guarantees such as mortgages and guarantees. It deals with the legal aspects of implementing and possibly amending these contracts to preserve the rights of the parties and protect the regulatory framework of the banking sector.

Finally, the study offers recommendations for improving banking legislation to support the use of rescheduling contracts in a way that

increases financial stability and promotes economic growth, emphasizing the importance of precise legal analysis and a deep understanding of how these contracts interact with different legal systems.

Keywords: borrower, scheduling contracts, credit guarantees, bank credit.